



Canada lags in public spending on health care

In 1997, Canada spent 9.3% of its gross domestic product on health care services. According to data compiled by the Organization for Economic Cooperation and Development (OECD), this puts the country in fifth place among 28 OECD countries. Canada's per capita expenditure in US dollars was \$2095, ranking us sixth among 23 nations.

Public expenditures on health care in Canada, when taken as a proportion of total spending, have traditionally been low when Canada is compared with other OECD countries, but they have decreased even more since 1994. At that time, public spending represented 71.8% of all expenditures and placed Canada in 15th position among 22 OECD countries. In 1997, the public component represented 68.7% of all health spending

and our rank fell to 23rd among 28 countries.

We're lagging in R & D spending, too. An examination of Group of Seven nations shows that Canada spends less per capita than most on R & D concerning health care. Compared with 1994 standardized per capita figures for the UK (\$78), France (\$63), US (\$61) and Japan (\$35), Canada lags far behind at \$21 per capita. The percentage of R & D that was paid for by public money in Canada was 67% in 1994, compared with 97% in Japan and 92% in the US.

This column was written by Lynda Buske, chief, physician resources information planning, CMA. Readers may send potential research topics to Patrick Sullivan (sullip@cma.ca; 613 731-8610 or 800 663-7336 x2126; fax 613 523-0937).

Health expenditures of OECD countries (1997)/Dépenses de santé des pays de l'OCDE (1997)

Country/Pays	Health expenditures as a % of GDP Dépenses consacrées à la santé en % du PIB.	Country/Pays	Health expenditures as a % of GDP Dépenses consacrées à la santé en % du PIB.
United States/États-Unis	14.0	New Zealand/Nouvelle-Zélande	7.6
Germany/Allemagne	10.4	Norway/Norvège	7.4
Switzerland/Suisse	10.2	Spain/Espagne	7.4
France	9.9	Finland/Finlande	7.3
Canada	9.3	Japan/Japon	7.3
Sweden/Suède	8.6	Greece/Grèce	7.1
Netherlands/Pays-Bas	8.5	Luxembourg	7.1
Australia/Australie	8.3	Czech Republic/République tchèque	7.0
Portugal	8.2	Ireland/Irlande	7.0
Iceland/Islande	8.0	United Kingdom/Royaume-Uni	6.7
Austria/Autriche	7.9	Hungary/Hongrie	6.5
Denmark/Danemark	7.7	Poland/Pologne	5.3
Belgium/Belgique	7.6	Mexico/Mexique	4.7
Italy/Italie	7.6	Korea/Corée	4.0

Les dépenses publiques consacrées à la santé : le Canada tire de l'arrière

En 1997, le Canada a consacré 9,3 % de son produit intérieur brut aux services de santé. Selon les données compilées par l'Organisation de coopération et de développement économiques (OCDE), le Canada vient donc au cinquième rang sur 28 pays de l'OCDE. Par habitant, les dépenses du Canada ont atteint 2095 \$ US, ce qui nous place au sixième rang sur 23 pays.

En proportion des dépenses totales, les dépenses publiques consacrées aux soins de santé au Canada ont toujours été faibles lorsque l'on compare le Canada à d'autres pays de l'OCDE, mais elles ont diminué encore davantage depuis 1994. Les dépenses publiques représentaient alors 71,8 % du total des dépenses de santé et plaçaient le Canada au 15^e rang sur 22 pays de l'OCDE.

En 1997, le volet public représentait 68,7 % du total des dépenses consacrées à la santé et nous sommes tombés au 23^e rang sur 28 pays.

Nos dépenses de R-D tirent de l'arrière aussi. L'analyse des pays du Groupe des Sept montre que le Canada consacre moins d'argent par habitant que la plupart des pays aux activités de R-D sur les soins de santé. Comparativement aux chiffres normalisés de 1994 par habitant au Royaume-Uni (78 \$), en France (63 \$), aux États-Unis (61 \$) et au Japon (35 \$), le Canada vient loin derrière à 21 \$ par habitant. Le pourcentage des activités de R-D payé par le Trésor au Canada s'est établi à 67 % en 1994, comparativement à 97 % au Japon et 92 % aux États-Unis. — Lynda Buske